
Letošní volby do Zastupitelstva města nepřinesly žádnou změnu.  
Vedení města tak bude i nadále pokračovat ve stejném složení, jako 
dosud. Josef Horinka v pozici starosty, Pavel Farský jako místostarosta, 
stejní zůstanou i členové rady, a to Hedvika Zimmermannová, Petr 
Dlouhý, Tomáš Prokop, Jaromír Mottl a Jaroslav Poláček. Jaké úkoly  
a výzvy staronové vedení města čekají, nám nastínil Josef Horinka. 

 
Pane starosto, dalším orgánem města jsou komise a výbory. 
Tam nějaké změny proběhnou, jaké? 
Proběhnou změny především ve výborech, kdy předsedou výboru 
může být pouze zastupitel. Předsedou finančního výboru byl doteď 

pan Holata, který v práci zastupitele nepokračuje, novým předsedou 
tak navrhujeme p. Jaromíra Mottla. Trošku paradoxní situace vznikla 
u kontrolního výboru, který ze zákona musíme zvolit. Kontrolní výbor 
se z principu skládá z členů opozice, ale tím, že my nemáme opozici, 
budeme de facto kontrolovat sami sebe. Za předsedu navrhujeme  
Davida Gottsteina, a protože další členové výboru už zastupiteli být 
nemusí, s největší pravděpodobností zůstanou ti, kteří byli doposud. 
      Komise zůstávají stejné, tam podmínka zastupitele není, takže ti, 
kdo v nich teď zasedají bez ohledu na to, zda jsou či nejsou zastupi-
teli, vyjádřili ochotu pokračovat.  

Pokračování na straně 4 

Město čekají rekordní investice 
Rozhovor se starostou města

 
Biotop Loučná 
V mokřadech mezi ulicemi Hartavská  
a Na hrázi se buduje další odpočinková zóna 
přírodního charakteru.
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Workoutové hřiště 
Na stadionu v Doníně vzniklo nové místo pro 
trénování zdatnosti a posilování pod širým 
nebem.
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Osadní výbory 
Osadní výbory jsou důležitou součástí 
fungování města a jeho okrajových částí. 
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Informace z radnice 
Usnesení rady města 
23. schůze rady města 
Rada města na svém 23. jednání, konaném dne 14. září 2022, mimo jiné: 
— schválila zadání zakázky s názvem „Zpracování Programu rozvoje 

města Hrádek nad Nisou na období 2023–2029“ předkladateli 
Místní akční skupina Podještědí, z. s., Český Dub, za celkovou nabíd-
kovou cenu 250 000 Kč (neplátce DPH)  

— vzala na vědomí podané žádosti o podporu do 6. výzvy IROP – Ma-
teřské školy – SC 4.1 na projekty, a to: 
I. Stavební úpravy ZŠ a MŠ Loučná č. p. 220 v Hrádku n. Nisou – 

MŠ“ o celkových způsobilých výdajích ve výši 14 804 639,84 Kč 
vč. DPH, požadované dotaci ve výši 13 324 175,86 Kč a vlastních 
zdrojích ve výši 1 480 463,98 Kč 

II. Stavební úpravy MŠ Liberecká č. p. 607 v Hrádku nad Nisou  
o celkových výdajích ve výši 46 644 011,38 Kč vč. DPH, požado-
vané dotaci ve výši 41 979 610,24 Kč a vlastních zdrojích ve výši 
4 664 401,14 Kč 

— vzala na vědomí podanou žádost o podporu na akci „Revitalizace 
areálu BEKON v Hrádku nad Nisou – novostavba Archiv a deposit“, 
v rámci Operačního programu Životní prostředí pro r. 2021–2027 
(OPŽP III), MŽP_10. výzvy, SC 1.1, opatření 1.1.5., při celkových  
nákladech projektu 92 520 831,52 Kč, požadované dotaci  
64 764 582,06 Kč a vlastních zdrojích Města Hrádek nad Nisou ve 
výši 27 756 249,46 Kč 

— schválila podání žádosti o poskytnutí dotace na projekt „Rekon-
strukce sportovního areálu u ZŠ T. G. M – Hrádek nad Nisou“ do  

rozpočtu Libereckého kraje, o celkových výdajích 4 978 049,57 Kč 
vč. DPH, požadované dotaci 1 507 000 Kč a vlastních zdrojích ve výši 
3 471 049,57 Kč, přičemž část vlastních zdrojů ve výši 3 471 035 Kč 
je pokryta dotací z Národní sportovní agentury (NSA) 

— vzala na vědomí podanou žádost o podporu na akci „Výstavba Ma-
teřské školy Legionářská v Hrádku nad Nisou ve standardu PASIV 
PLUS“, v rámci Operačního programu Životní prostředí III, MŽP_10. 
výzvy, SC 1.1, opatření 1.1.5, při celkových nákladech projektu 105 
114 118,73 Kč, požadované dotaci 84 091 294,98 Kč a vlastních zdro-
jích Města Hrádek nad Nisou ve výši 21 022 823,75 Kč 

— vzala na vědomí podanou žádost o podporu na akci „Novostavba 
objektu klubu mládeže a tělocvičny v Hrádku nad Nisou“, v rámci 
Operačního programu Životní prostředí III, MŽP_10. výzvy, SC 1.1, 
opatření 1.1.5, při celkových nákladech projektu 100 485 217,00 Kč, 
požadované dotaci 62 519 744,94 Kč a vlastních zdrojích Města Hrá-
dek nad Nisou ve výši 37 965 472,36 Kč 

— souhlasila s navýšením kapacity Základní umělecké školy v Základní 
škole a Základní umělecké škole T. G. Masaryka, Hrádek nad Nisou, 
a to na 290 žáků s platností od 1. 9. 2023 

— schválila plnění veřejné zakázky na stavební práce (opěrná zeď, pali-
sády, obrubníky) při ulici Liberecká, subjektem PORR, a. s., Praha 10, 
za celkovou cenu 196 556 Kč vč. DPH (tj. 162 443 Kč bez DPH) 

— schválila přidělení zakázky na práce a úkony spočívající ve vyhotovení 
projektové dokumentace pro provedení stavby na opravu fasády bu-
dovy specifikovaných v nabídce na zadaný investiční záměr na akci: 
Bytový dům Azyl Hrádek nad Nisou (Gen. Svobody 67) – oprava  
fasády, zhotoviteli Projektový ateliér DAVID, s. r. o., Liberec 14, za na-
bídkovou cenu 133 000 Kč bez DPH (160 930 Kč vč DPH) 

— schválila přidělení veřejné zakázky s názvem „Projektová dokumen-
tace revitalizace areálu Bekon v Hrádku nad Nisou“ vítěznému ucha-
zeči název společnosti: Energy Benefit Centre, a. s., Praha 6 – Vele-
slavín s celkovou nabídkovou cenou 19 650 000 Kč bez DPH  
(23 776 500 Kč s DPH). 

 
24. schůze rady města 
Rada města na svém 24. jednání, konaném dne 21. září 2022, mimo jiné: 
— schválila čerpání fondu investic organizace Mateřská škola, Hrádek 

nad Nisou – Donín, v celkové maximální výši 73 755 na úhradu  
dodavatelské faktury za nákup vybavení zahradních prvků do  
MŠ Václavice 

— vzala na vědomí podanou žádost o poskytnutí dotace na projekt 
„Rekonstrukce školní tělocvičny ZŠ T. G. Masaryka, Hrádek n. Nisou“ 
do rozpočtu Libereckého kraje, o celkových výdajích 8 974 422,77 Kč 
vč. DPH, požadované dotaci 1 500 000 Kč a vlastních zdrojích ve výši 
7 474 422,77 Kč, přičemž část vlastních zdrojů ve výši 4 367 675,74 Kč 
je pokryta dotací z Ministerstva pro místní rozvoj (MMR) 

— schválila poskytnutí dotace z rozpočtu města žadateli Janu D., Hrá-
dek n. N., ve výši 15 000 Kč na podporu akce „Tradiční pouť Na Suché“ 
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vstupujeme do nového volebního období. Na radnici se žádné velké 
změny neudály, vedení města zůstává stejné a může pokračovat v roz-
pracovaných projektech, kterých má na několik let dopředu. Ty největší 
nám přibližuje staronový starosta města Josef Horinka ve velkém  
rozhovoru, který si můžete přečíst na stranách 4 a 5. Jak hlásá titulek 
úvodního článku, jde o rekordní investice. Na přípravě těchto akcí se 
pracovalo mnoho let. Teď se blíží jejich realizace. Nejen výší nákladů, 
ale i svým rozsahem jde o projekty, které zcela jistě vstoupí do dějin 
našeho města a v případě revitalizace areálu Bekon také výrazně pro-
mění jeho tvář. Na konečný výsledek budeme čekat několik dalších let, 
ale už v těch příštích budeme svědky toho, jak se zanedbaný areál  

postupně mění. Dům pro seniory na Oldřichovské ulici bude stát pod-
statně dříve. Podrobněji věnovat se mu budeme v některém z příštích 
vydání, a už teď můžeme prozradit, že to bude velmi zajímavé čtení. 
V aktuálním vydání se dočtete o jiných zajímavých akcích. Ať jsou to 
ty, které mapují kulturní a společenské dění, tak ty, které představují, 
co nového se v uplynulém čase podařilo vybudovat nebo na čem se 
aktuálně pracuje. Ohlížíme se i za několika sportovními akcemi a s ra-
dostí věnujeme prostor i našim mažoretkám, které v září úspěšně  
reprezentovaly naši zemi na Mistrovství Evropy v Chorvatsku. Přejeme 
příjemné počtení a krásné podzimní dny.  

Věra Baumgartnerová

Vážení čtenáři HRÁDECKA,  
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— schválila poskytnutí dotace z rozpočtu města žadateli Lužický spor-
tovní spolek, Hrádek nad Nisou, ve výši 14 500 Kč na podporu akce 
„Cyklistický závod XC Cihelna“ 

— schválila poskytnutí dotace z rozpočtu města žadateli Tomáši S., Hrá-
dek nad Nisou, ve výši 20 000 Kč na „Úhradu nákladů spojených  
s účastí na mistrovství světa v terénním triatlonu XTERRA v Itálii“ 

— schválila vítězného účastníka (dodavatele), resp. schválila nejvhod-
nější nabídku společnosti Greening, s. r. o., Roztoky, za celkovou 
cenu 1 191 934,58 Kč bez DPH (tj.1 442 240,84 Kč vč. DPH). 

 
 

Ze zasedání zastupitelstva města 

8. zasedání zastupitelstva města 
Zastupitelstvo města na svém 8. zasedání, konaném dne 21. září 2022, 
mimo jiné: 
— vzalo na vědomí zápis z jednání FRM ze dne 19. 9. 2022 a stav  

finančních prostředků na účtu FRM ke dni 31. 8. 2022 ve výši  
1 328 080,66 Kč 

— schválilo 
a) poskytnutí dotace z Programu podpory FRM pro rok 2022 ve výši 

50 000 Kč na „Vrtanou studnu na p. p. č. 484/2 v k. ú. Dolní Su-
chá u Chotyně“ 

b) veřejnoprávní smlouvu o poskytnutí účelové dotace z FRM na vr-
tanou studnu manželům VXXXXXXým v souladu s Programem 
podpory FRM pro rok 2022 

c) poskytnutí dotace z Programu podpory FRM pro rok 2022 ve výši 
50 000 Kč na „DČOV pro rekreační objekt XXXXXXX v k. ú. Dolní 
Suchá u Chotyně“ 

d) Veřejnoprávní smlouvu o poskytnutí účelové dotace z FRM na 
DČOV manželům VXXXXXXým v souladu s Programem podpory 
FRM pro rok 2022 

e) poskytnutí dotace z Programu podpory FRM pro rok 2022 ve výši 
50 000 Kč, na vybudování přečerpávací šachty pro likvidaci od-
padních vod na p. p. č. 1789/28, 1789/3 

f) Veřejnoprávní smlouvu o poskytnutí účelové dotace z FRM panu 
BXXXXXvi v souladu s Programem podpory FRM pro rok 2022 

g) žádost OIaSM o navýšení rozpočtu FRM pro rok 2022 pro odkup 
věcí nemovitých v k. ú. Hrádek nad Nisou o 5 000 000 Kč, celková 
částka 5 500 000 Kč (je zahrnuta koupě nemovitosti č. p. 11, Horní 
náměstí, Hrádek nad Nisou ve výši 4 500 000 Kč 

h) změnu rozpočtu tvorby a čerpání v roce 2022 „Rozpočet FRM 
2022“ 

— vzalo na vědomí zápis z jednání FRVU ze dne 19. 9. 2022 a stav  
finančních prostředků na účtu FRVU ke dni 31. 8. 2022 ve výši  
6 082 084,42 Kč 

— schválilo 
a) poskytnutí dotace z Programu podpory FRVU pro rok 2022 ve výši 

70 000 Kč na „ČOV pro RD na parcele p. p. č. 2460/3 k. ú. Václa-
vice u Hrádku n. N.“ 

b) Veřejnoprávní smlouvu o poskytnutí účelové dotace z FRVU na 
ČOV paní PXXXXXXXé v souladu s Programem podpory FRVU pro 
rok 2022 

c) žádost OIaSM o změnu a navýšení rozpočtu FRVU pro rok 2022 
a to: „Projektová práce a inž. činnost Václavice – vodovod SVS  
z částky 599 000 Kč na částku 724 790 Kč 

d) financování z účtu FRVU ve výši 62 018,70 Kč na herní prvky  
MŠ Václavice 

e) poskytnutí dotace pro Wohlmannův statek, z. s., Václavice ve výši 
10 000 Kč na akci „Svatojakubská pouť“ (bude financováno ze 
schváleného rozpočtu 50 000 Kč na kulturní akce Václavice pro 
rok 2022) 

f) poskytnutí dotace pro Wohlmannův statek, z. s., Václavice ve výši 
10 000 Kč na akci „Dožínky“ (bude financováno ze schváleného 

rozpočtu 50 000 Kč na kulturní akce Václavice pro rok 2022) 
g) financování z účtu FRVU ve výši 84 765 Kč na akci „Restaurování 

božích muk v obci Uhelná u Hrádku nad Nisou” 
h) změnu rozpočtu tvorby a čerpání v roce 2022 „Rozpočet FRVU 

2022” 
— schválilo uzavření Dohody o spolupráci v oblasti ochrany při požá-

rech a katastrofách k projektu „Klimatická změna nezná hranic“  
s projektovými partnery (Statutární město Liberec, Statutární město 
Žitava, Město Herrnhut, Obec Oybin)  

— schválilo právní akt Registrace akce a rozhodnutí o poskytnutí dotace 
pro projekt „Protipovodňový varovný a informační systém města 
Hrádek nad Nisou”, vydaný Ministerstvem životního prostředí,  
v rámci Operačního programu životní prostředí, ve výši celkových 
výdajů 6 843 070,00 Kč, výši dotace 4 733 449,00 Kč a spolufinan-
cování ze strany města Hrádek nad Nisou ve výši 2 109 621,00 Kč. 

 
Kompletní usnesení z jednání Rady města a zasedání Zastupitelstva  
v plném znění najdete na webu města Hrádek nad Nisou.

Výsledky voleb do  
Zastupitelstva města 
 
Do voleb konaných ve dnech 23. a 24. září 2022 byla podána je-
diná kandidátka, a to kandidátka sdružení Hrádek potřebuje 
změny!. Sdružení tak získalo 100 % hlasů. V Hrádku nad Nisou  
a všech jeho částech bylo ke dni voleb registrovaných 6 120 opráv -
něných voličů. Vhodit svůj hlas do volební urny přišlo 1 123 lidí, 
volební účast tak byla 18,35 %.  

 
Zvolení zastupitelé (v abecedním pořadí):  
Mgr. Daniela Bartošová, Věra Baumgartnerová, Petr Dlouhý, Sta-
nislav Dlouhý, Pavel Farský, David Gottstein, Ondřej Holeček, 
Mgr. Josef Horinka, Václav Jelínek, Pavel Jindra, Jan Krečman, 
Ing. Jaromír Mottl, David Musil, MUDr. Ivana Pavlová, Mgr. Ja-
roslav Poláček, Tomáš Prokop, Bc. Martin Půta, Antonín Raban, 
MUDr. Radomír Sekvard, Jaroslav Sklenář, Milan Slezák, Bc. To-
máš Strnad, Ing. Jana Tůmová, Petr Vinklárek, ThMgr. Hedvika 
Zimmermannová. 
 
Ustavující zasedání nově zvoleného zastupitelstva se bude ko-
nat 19. října od 17 hodin v Multifunkčním sále Brány Trojzemí. 
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Dokončení ze strany 1 
Jde například o Dopravní komisi, komisi Životního prostředí, Komisi 
pro záležitosti občanů, Sociální a bytovou komisi nebo Komisi pro 
městskou památkovou zónu. Komise jsou poradním orgánem města, 
dávají doporučení či stanoviska do Rady města.  

 
To jsou tedy organizační záležitosti, a teď pojďme k tomu, 
jaké úkoly před vámi stojí v dalším období? 
Před námi stojí celá řada velkých úkolů, kdy nechci říkat, že doteď 
jsme dělali jen malé věci, ale řekněme, že jsme se pohybovali ve vět-
ších investicích do 50 milionů korun (např. Schubertova vila, nová  
knihovna apod.), a teď před námi stojí stavba domu pro seniory  
s alzheimer centrem za 250 milionů a intenzivně se pracuje na Benaru, 
kde by měla vzniknout řada zajímavých staveb za další desítky až 
stovky milionů korun. Pokračovat budeme i v těch „menších“ investi-
cích, máme podané projekty na rekonstrukce nebo rozšíření školek, 
máme připravené projekty na základní školy, u kterých se doteď řešily 
především energetické úspory, tedy výměna oken, zateplení, nové  
fasády a díky tomu jsou zvenku budovy opravené. Teď přišel čas na 
vnitřní prostory, jako jsou chodby a učebny. Tato témata se budou  
řešit v dotačním titulu IROP, což jsme věděli a celé čtyři roky proto 
připravovali projekty, teď tedy už můžeme žádat a do obnovy se po-
stupně pustit. Nebudou to ale jen rekonstrukce, připravujeme také 
výstavbu nové budovy školky v Legionářské ulici, u které zatím není 
rozhodnuto, zda to bude klasická školka nebo prostory, které budou 
sloužit ještě menším dětem jako „jesličky“, o které je také mezi rodiči 
velký zájem. Kromě toho máme taky řadu náročných projektů pro 
všechny okrajové části – vodovod na Dolním Sedle, kanalizace v Nové 
Loučné, které už jsou nejblíž realizaci a měly by se spouštět, před do-
končením je projekt vodovodu na Dolní Suché a samozřejmě vodovod 
ve Václavicích, který je dost složitý, protože se váže na úpravnu vody 
v Machníně, přivaděče Machnín–Pekařka, Pekařka–Uhelná. Projektuje 
se i kanalizace v Oldřichově na Hranicích.  

 
Když jste zmínil okrajové části, napadá mě, že lidé v těchto 
lokalitách občas mají pocit, že se k nim nedostává dost  
informací. Jakým způsobem tedy komunikujete s obyvateli 
Václavic, Uhelné, Oldřichova, Suché a Sedla? 
Informace do okrajových částí jdou standardním způsobem, jako do 
samotného města. Chápu, že v celé řadě okrajových částí tím, jak tam 
zanikly hospody, obchody a podobně, není kde distribuovat například 
HRÁDECKO, nicméně obyvatelé můžou stejně jako ostatní využívat 
SMS infokanál, kam jdou zprávy určené pro tu kterou lokalitu, občané 

okrajových částí mají stejně jako občané ve městě přístup na webové 
stránky a sociální sítě, takže já myslím, že kdo chce, dokáže si infor-
mace zajistit.  
      V okrajových částech navíc fungují osadní výbory, které by měly 
být zprostředkovatelem informací, myšlenek a nápadů mezi okrajo-
vou částí a vedením města. Je pravda, že některé fungují lépe, některé 
hůře, to ale může vyřešit nová volba do osadních výborů, která pro-
běhne teď pro nové volební období. Pokud tedy má někdo pocit, že 
by osadní výbor měl pracovat lépe, může se do něj přihlásit. Při před-
volebních setkáních s obyvateli jsme na některých místech zazname-
nali určitou nespokojenost, třeba tak přijdou lidé s novými nápady  
a myšlenkami a s novým elánem do práce. To bychom velmi uvítali.  

 
Pane starosto, vraťme se ke dvěma největším projektům. 
Jedním z nich je proměna areálu Bekon. V minulosti bylo 
představeno několik návrhů, o Bekonu se diskutuje dlouho 
a je to pochopitelné, teď se vize zhmotňují v konkrétní pro-
jekty. Co už je připravené a v jaké je to fázi? 
Připravené máme projekty na první tři stavby. V části areálu vznikne 
prostor pro archivy a depozity. Město má povinnost archivovat řadu 
dokumentů na dlouhou dobu, některé dokonce navždy a množství 
složek neustále narůstá. Naše radnice nemá pro archiv dostatečné 
prostory, takže si je postavíme v Bekonu, kde část budeme moci na-
bídnout i školským subjektům, které řeší stejný problém, a díky tomu 
budeme moci uvolnit prostory v budovách, kde je to potřeba.  
      Další budovou, která se začne stavět, je poliklinika. Snahou je  
vybudovat jedno centrální místo pro lékaře a příbuzné služby tak,  
aby doktoři nebyli rozeseti po celém městě s tím, že zároveň budeme 
mít adekvátní prostory pro další lékaře, které sem chceme dostat 
(např. dentista apod.), ale kterým zatím nemáme moc co nabídnout.   
      Třetí budovou, která je v plánu v nejbližší budoucnosti je Dům 
sportu. Do něj chceme přestěhovat aktivity, které se v současnosti pro-
vozují v budově bývalého ředitelství Bekonu ve Václavské, která jako 
jediná z původního areálu zůstane stát a výhledově bude sloužit pro 
bydlení.  
      V tuto chvíli je na všechny tři objekty vysoutěžený zhotovitel doku-
mentace pro všechny tři stupně, což je územní řízení, stavební povo-
lení a realizace. Zároveň jsme na všechny tři objekty podali nejrůznější 
žádosti o dotace, bez kterých bychom stavět nemohli, a myslím, že bě-
hem příštích dvou let už bychom mohli začít se samotnou realizací.  

 
Dalším z velkých projektů je Dům pro seniory, který má 
vzniknout na Oldřichovské ulici, na místě bývalých školních 
pozemků… jak tady jste daleko? 
Tady už jsme mnohem dál než u Benaru. Je podepsaná smlouva se 
zhotovitelem, bylo předáno staveniště a po mnoha letech příprav  
konečně začínáme stavět. Zároveň probíhají jednání o tom, jak a kdo 
bude zařízení provozovat, a samozřejmě i tady v tom případě se sna-
žíme o maximální využití dotačních titulů tak, aby podíl nákladů, 
které bude financovat město, byl co nejnižší. Zatím se nám to daří, 
tak si držme palce. (Novému domu pro seniory věnujeme podrobný 
článek v některém z dalších vydání HRÁDECKA – pozn. redakce).   

 
V minulosti se hodně mluvilo o zasíťování pozemků v loka-
litě Zlatá výšina, kde má vzniknout až padesátka parcel pro 
stavbu rodinných domů. Je to úkol do tohoto volebního  
období? 
Tam je rozpracovaná dokumentace pro územní řízení, řeší se nějaké 
detaily v souvislosti s naším aktuálním územním plánem, ale tím, že 
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Město čekají rekordní investice 
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S pojmem osadní výbor se obyvatelé žijící v centru města Hrádek nad 
Nisou možná nikdy nesetkali. Rozdílná situace je v okrajových částech 
města. Osadní výbory tu v mnoha případech zprostředkovávají ko-
munikaci mezi občany a vedením nebo úředníky města. Členy, stejně 
jako předsedu osadního výboru, určuje Zastupitelstvo Města Hrádek 
nad Nisou na základě přihlášek občanů nebo veřejné volby v dané  
lokalitě. Členy výborů mohou být pouze občané města trvale žijící  
v určené lokalitě. Práce v osadním výboru není spojena s žádnou 
finan ční odměnou. 

Osadní výbory nejsou hrádeckým specifikem. Jejich existence je  
zakotvena legislativně, konkrétně v Zákoně o obcích. Nemají žádnou 
výkonnou ani rozhodovací moc. Stanoviska i jejich usnesení mají pro 
zastupitelstvo i jiné orgány města pouze formát doporučení. Tato do-
poručení však v Hrádku nad Nisou tradičně nejsou brána na lehkou 
váhu. Na periferii města jsou v mnoha případech právě tím hlasem, 
který rozhodne. 

Jaká jsou tedy konkrétní oprávnění osadních výborů v části města, 
kde působí? Především předkládat zastupitelstvu města, radě města 
a výborům zastupitelstva návrhy týkající se rozvoje části obce a roz-
počtu města. Vyjadřovat se k návrhům předkládaným zastupitelstvu 
a radě, vyjadřovat se k připomínkám a podnětům občanů. V rámci 
schváleného rozpočtu města zajišťovat záležitosti ve prospěch správy 
a rozvoje okrajové části. Prostřednictvím předsedy osadního výboru 
hájit zájmy okrajové části včetně práva vystoupit na zasedáních zastu-
pitelstva města. 

Osadním výborům je každoročně v rozpočtu města vyčleněna  

finanční částka, se kterou nakládají. 70 % z této částky mohou jedno-
tlivé výbory užít na výdaje investiční povahy a opravy, zbylých 30 % 
je určeno například na konání kulturních akcí. Výše podpory okrajo-
vých částí města prostřednictvím osadních výborů je závislá na počtu 
obyvatel a v roce 2022 se pohybuje od necelých 15 tisíc korun v nej-
menší Uhelné až po téměř 118 tisíc korun v největších Václavicích. 

Svůj osadní výbor má Dolní Sedlo, Dolní Suchá, Oldřichov na Hra-
nicích, Uhelná a Václavice.                    -rs-

tady mají vzniknout i další privátní pozemky tohoto typu (např. v Do-
níně v proluce mezi ulicemi Sousedská a Slunečná), tak jsme projekt 
Výšiny trochu upozadili. Je to naše rezerva, ale pokud sem teď vstoupí 
developer, který připraví 30 pozemků, tak je nesmysl s ním soutěžit  
a prodávat najednou třeba 100 pozemků. Navíc bychom se mohli  
dostat k tomu, že s nastěhováním nových rodin překročíme kapacitu 
škol a školek a mohli bychom si zadělat na problém. Takže i v tomto 
je třeba postupovat s citem, s rozumem a uvážlivě. Bereme to tak,  
že lokalitu připravíme a počkáme. Může to být téma klidně taky až 
za 5 nebo 8 roků, to teď neumím říct. 

 
S tím souvisí otázka nájemního bydlení. Protože ne každý si 
může dovolit koupit pozemek a postavit dům, zvlášť mladé 
rodiny to mají těžké. Plánujete v tomto směru něco? 
Téma bydlení je zařazené do celého konceptu Benaru, kde budeme 
hledat možnosti financování. Teď jsme se zabývali tématy polikliniky 
a dalších staveb, na které bylo možné získat prostředky, bydlení je  
o krok zpátky, projekt na něj zatím nemáme, ale počítá se s ním, a po-
kud bychom my byli nositeli celého toho investorství, pak by šlo určitě 
o byty nájemní. Kromě toho hledáme i další možnosti, nějaké studie 
probíhají například v Loučné, na druhou stranu je nutné říct, že město 
nemá přílišné kapacity pozemkové ani finanční na to, aby tady budo-
valo byty, pokud na ně není žádná podpora.  

 
A co třeba silnice? Také věčné téma. V minulém období se 
podařilo dokončit velkou opravu Liberecké, ale co další?  
Silnice jsou většinou navázané na opravu nějaké infrastruktury, takže 
ta, co je aktuálně nejblíž a kterou lidé jistě vnímají, je od závor po Hrá-
decký dvůr. Tam čekáme, jak dopadne vývoj rozpočtu na rok 2023  
s vazbou na rekonstrukci vlakového nádraží. Svoje sítě si opravili ener-
getici a vodárenská společnost, teď je silnice zadělaná provizorně,  
a my máme připravený projekt na totální rekonstrukci, která zahrnuje 
chodníky, komunikaci, zeleň atd. Musíme ale počkat, jak dopadne  

rekonstrukce nádraží, jejíž součástí je i řešení křižovatky pod závorami. 
Máme připravený i projekt na rekonstrukci ulice Žitavská, ale třeba 
okrajové části se teď nespravují, protože ty se naopak budou rozko-
pávat kvůli vodovodu. Velká část komunikací nám ani nepatří. Napří-
klad diskutovaná Rynoltická, která by si opravu určitě zasloužila. Ta 
patří Libereckému kraji, my jsme po dohodě připravili na svoje ná-
klady projekt, předali jsme ho kraji a ten teď řeší možné financování, 
což je vždycky složité. Počítáme i s opravami menších komunikací na-
příklad na horním sídlišti, ale tam je to také navázané na opravy, které 
připravují vodárenské a energetické společnosti.   

 
Plánů a vizí do budoucna je opravdu mnoho, asi bychom jimi zaplnili 
několik stran HRÁDECKA, něco si tedy necháme na jindy. A za čtyři 
roky uvidíme, kolik z nich se podařilo dotáhnout do zdárného konce. 
Pane starosto, děkuji za rozhovor a přeji Vám i staronovému vedení 
města do dalšího období hodně energie.   

Rozhovor připravila Věra Baumgartnerová

Osadní výbor ve Václavicích pravidelně ze svého rozpočtu podporuje 
kulturní akce na Wohlmannově statku

Osadní výbory

510. číslo | říjen 2022

www.hradek.eu
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Oprava komunikací – oblast Uhelná

Začaly práce na biotopu v Loučné 

Důležité upozornění – v oblasti okrajové části Města Hrádek nad Nisou 
Uhelná začaly opravy komunikací. Jedná se o úsek silnice z Václavic 
mezi rozcestím „U spálené lípy“ a Uhelnou. Dále o komunikace uvnitř 
celé Uhelné. 

Opravy potrvají předběžně do 20. listopadu. Podle dohody se zho-
tovitelem bude přístup do Uhelné možný celou dobu oprav s výjim-
kou tří dnů, kdy bude doprava až na vozidla integrovaného záchran-
ného systému zcela zastavena. Bude se jednat o jeden den zvlášť  
a jeden až dva dny ve druhém případě. Konkrétní termíny budou 
upřesněny minimálně dva dny předem. 

Přístupnost jednotlivých domů v Uhelné bude řešena individuálně 
a je třeba počítat s dalšími omezeními. 

DOPORUČENÍ pro obyvatele Uhelné: Zaregistrujte si SMS infoka-
nál s informacemi pro Uhelnou (pokud nejste registrováni). Návod 
naleznete na internetové adrese http://www.uhelna.eu/index3. -
aspx?rub=606 (dole na stránce). V případě potíží s registrací kontak-
tujte autora článku, kontakt je uveden na konci. 

Prostřednictvím SMS infokanálu a webu www.uhelna.eu budou 
zveřejňovány aktuální dostupné informace. 

Uvnitř Uhelné jsou v případě potřeby neznačené náhradní trasy 
od vodárny po staré cestě kolem pískovny, dále od kaple alejí směrem 
k pískovně a polními/lesními cestami z boku do vesnice. 

Nouzová komunikace při uzavření přístupové cesty do Uhelné 
vede od vodárny starou polní cestou k bývalému konzumu ve Václa-
vicích. Za mokra vhodná jen pro vozidla s náhonem všech kol. V so-
botu 22. října je z důvodu konání svateb v kapli přístup k tomuto  
objektu se zhotovitelem dohodnutý. 

Oprava komunikací na Uhelné je financována z rozpočtu města. 
Významnou měrou se podílí Fond rozvoje Václavic a Uhelné, který na 
základě smluv tvoří příspěvky větrného parku ve Václavicích a pís-
kovny ve Václavicích. 

 
Roman Sedláček, předseda osadního výboru Uhelná 

tel.: +420 777011884 

Prakticky nevyužívané jsou dnes zamokřené plochy za budovou  
základní školy v Loučné. Plocha mezi ulicí Na Hrázi, Hartavská a po-
tokem, uzavírající areál na jihu a na západě, je zarostlá rákosím.  
O plánu proměnit plochu plnou bahna v biotop, který pomůže se  
zadržováním vody v krajině, poskytne útočiště spoustě živočichů a zá-
roveň se stane prostorem pro odpočinek, jsme psali před více než 
dvěma lety. Rozvířila se kolem něj řada debat. Zatímco část obyvatel 
jej vítá, jiní by raději nechali vše při starém. Jak to tak bývá u podob-
ných návrhů, nelze se zavděčit všem. Každopádně projekt ještě od té 
doby doznal změn i díky připomínkám obyvatel, a hlavně se na konci 
září začal realizovat. 

V lokalitě byl v minulosti proveden průzkum, který ukázal, že je tvo-
řena nepropustnými jíly. To umožní po odstranění starých meliorač-
ních opatření ze sedmdesátých let a úpravě výšky terénu vytvoření 
vodních ploch. Odtěžením bahna do hloubky jednoho metru vznik-
nou dvě tůně propojené zúžením. Jejich obvod bude z většiny kopíro -
vat plochu porostlou rákosem s tím, že hladina bude s pomocí pev-
ného přelivu regulována na úrovni terénu, tůně tedy budou hluboké 
1 m. V tůni umístěné blíže Hartavské ulice je navržen malý ostrov  

s vysazením keřové vegetace, vytvářející klidovou zónu zejména pro 
ptactvo v době hnízdění.  

Průzkum rovněž ukázal, že stávající mokřady jsou napájeny vzlíná-
ním skrze jíl a dešťovou vodou, nikoliv vodou spodní. Při plnění tůní 
se proto počítá i s využitím potoka, který tudy protéká. Málo propust -
né jíly vodu v nádrži udrží. 

Ve třech místech, kde v současné době stojí voda na povrchu  
terénu, jsou navrženy celkem tři mokřady. Budou sloužit pro rozmno-
žování obojživelníků a úkryt pro vodomilné živočichy. 

Část obvodu tůní budou lemovat cesty pro pěší, kočárky a osoby 
se sníženou pohyblivostí. Přístupné budou po schodech z ulice Na 
Hrázi a z Hartavské ulice bezbariérově po rampě s mírným sklonem. 
Přes zúžené místo spojující obě tůně se bude přecházet po dřevěné 
lávce. 

Na dvou sušších místech jsou navrženy odpočinkové plochy s trav-
ním povrchem. Na těchto plochách je možno sedět na trávě, pří-
padně zde mohou být v budoucnosti osazeny lavičky. Posedět bude 
možné také přímo u vodní hladiny na širokých schodech z lomového 
kamene. 

Na dvou místech budou vysazeny dřeviny, které do lokality patři – 
vrby, krušiny, střemchy, olše, kaliny a hlohy. V severní části budou  
tvořit základ malé doubky, které vyrostly vysemeněním dubů na ros-
toucích podél ulice Hartavská.  

Pro čtenáře, kteří mají rádi čísla, pár zajímavých přidáme: Pro  
obnovu vodních ploch bude potřeba vytěžit a odvézt přes 24 tis. m3 
zeminy. Tři mokřady budou hluboké 60–75 cm s celkovou plochou 
přes 1 600 m2. Tůně budou mnohem větší, hladina zaujme plochu 
14,5 tis. m2. V lokalitě zadrží 12 tis. m3 vody. 

Na projekt Tvorba mokřadních biotopů v k. ú. Loučná získalo město 
dotaci z Operačního programu Životní prostředí a z Dotačního fondu 
Libereckého kraje. Zhotovitelem projektu se na základě výběrového 
řízení stala firma T4 Building, s. r. o., z Kolína s nabídkovou cenou  
14 390 285 Kč vč. DPH. 

Vít Štrupl
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Erasmus Days na ZŠ 
Lidické 

 
ZŠ Lidická se pustila do projektu Erasmus +, aby umožnila svým žá-
kům vytvořit kontakt se školami v zahraniční v rámci EU i mimo ni. 
Škola navázala partnerství již se školami z Francie, Itálie, Turecka a Pol-
ska. Záměrem je, aby si žáci i učitelé mohli rozšířit své obzory, získali 
cenné zkušenosti, poznali, jaký život vedou, a samozřejmě si procvičili 
angličtinu, jelikož je komunikačním jazykem.  

Na počest vzniklého partnerství škola uspořádá oslavu a zúčastní 
se oslav tzv. Erasmus Days, které se budou konat ve čtvrtek 13. října 
ve 14–16 hodin na ŽŠ Lidické. Akce je veřejně přístupná a návštěvníci 
mají možnost se podívat do místností, které budou reprezentovat 
zemi, se kterou škola vytvořila partnerský vztah. Záměrem je, aby míst-
nost vytvářela atmosféru dané země, využijeme rekvizity, ozdoby  
a budou se podávat ochutnávky tradičních jídel (například v italské 
místnosti se budou podávat minipizzy). Přijďte se podívat!

Překážkové závody získávají ve světě, ale i v České republice stále větší 
popularitu. Připravit se na ně vyžaduje specifické podmínky, nejlépe 
hřiště nebo nářadí na míru. Další hřiště, které lze k takovým účelům 
využít, vzniklo v létě v areálu stadionu v Doníně hned u parkovací 
 plochy. Jedno workoutové sportoviště v Hrádku nad Nisou již máme, 
a to mezi komunitním centrem Seník a Základní školou Tomáše Gar-
riigua Masaryka. Vzniklo před několika lety a nezahálí. Obě hřiště jsou 
veřejně přístupná bez jakýchkoli omezení. Jaký je mezi nimi rozdíl? 
To starší představuje jakousi vstupní bránu, zacvičí si na něm všichni, 
vhodné je ale i pro úplné začátečníky. To nové hřiště v Doníně před-
stavuje jinou ligu. Podle radního Petra Dlouhého je obtížnost použi-
tých prvků o dvě třídy náročnější. Zavěšeni na ocelových příčkách, 
kruzích, nebo kolech se sice „jen“ snažíte dostat z jedné strany na  
druhou, jenže většina úchytů se nějak hýbe nebo otáčí, a to potom 
cvičení prudce nabírá na obtížnosti. 

Nové hřiště si pochvaluje i Jakub Podzimek. O jeho slovech těžko 
pochybovat, může se pyšnit mnoha sportovními úspěchy, připo-
meňme alespoň 3. místo na MČR OCR 400 metrů stadión 2022,  
1. místo v kategorií a 5. místo celkově v závodě Spartan race ultra  
beast 54 km 2020, 1. celkové místo v sérii devíti závodů Predátor race 
2018 nebo 9 výher v řadě závodu 360° Challenge. „To hřiště se mi 
moc líbí,“ říká Jakub, „všechno, co tu je, se dá využít na závodech. 

Fakt se to povedlo. A není vhodné jen na tréning našich extrémních 
překážkových sportů, stejně tak dobře ho mohou využít pro fyzickou 
přípravu horolezci, běžci, vyznavači workoutu.“ Obecně hřiště poslouží 
i pro prosté udržování dobré tělesné kondice. V neposlední řadě si na 
hřišti často hrají děti, které tak mimoděk cvičí. 

Sportoviště se sice nachází na půdě Slovanu Hrádek nad Nisou, ná-
klady na jeho vybudování však zcela ležely na bedrech našeho města. 
Do diskuse o podobě cvičebního nářadí měli možnost zasáhnout  
i sportovci, ostatně na jejich podmět nové hřiště v Hrádku nad Nisou 
vzniklo. Zpětně přitom vyzdvihují dobrou spolupráci s investorem, 
jmenovitě s panem Pavlem Dočekalem a Pavlem Nývltem z odboru 
investic a správy majetku hrádecké radnice.              Roman Sedláček

Nové workoutové hřiště v Doníně

85. výročí úmrtí  
T. G. Masaryka 
 
Dopoledne 14. září jsme si v Hrádku nad Nisou připomenuli výročí 
úmrtí T. G. Masaryka. Stalo se tak před pomníkem prezidenta u zá-
kladní školy nesoucí jeho jméno. Krátký projev místostarosty města 
pana Pavla Farského doplnili svým vystoupením připomínajícím osob-
nost zesnulou právě před 85 lety i žáci z místní školy. 

7ze společnosti 10. číslo | říjen 2022
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Ve dnech 22.–25. září se v chorvatském Zadaru konalo mistrovství  
Evropy v mažoretkovém sportu. Soutěží se zúčastnilo na 3 000 mažo-
retek z celé Evropy, mezi nimiž nechyběla ani výprava z Hrádku nad 
Nisou, která si svou nominaci zajistila během květnového mistrovství 
republiky v Čáslavi.  

Naše mažoretky se o cenné kovy utkaly v disciplínách duo Baton 
senior ve složení Kateřina a Kristýna Šmahelovy a obsadily pěkné  
5. místo. V kategoii Baton junior – Babetky si naše děvčata došla pro 
7. místo. A i když nám to „necinklo”, děvčata předvedla krásné výkony 
a získala mnoho mezinárodních zkušeností. Děkujeme vedoucím vý-
pravy Pavle Chaloupkové a Kristýně Šmahelové, děvčatům za podané 
výkony a městu Hrádek nad Nisou a Kristýna, a. s., za podporu. 

O tom, že mají hrádecké mažoretky velkou podporu, svědčí sr-
dečné přivítání před hrádeckou radnicí místostarostou města Pavlem 
Farským a samozřejmě rodiči. 

Mgr. Stanislav Dvořan,  
ředitel DDM Drak

Středa 21. září 2022 nebyla pro nás, deset zástupkyň hrádeckých ma-
žoretek, jen dalším běžným všedním dnem vyplněný hlavně školní 
docházkou. Ve večerních hodinách jsme totiž odjížděly na Mistrovství 
Evropy do Chorvatského Zadaru (nominaci jsme si zajistily v květnu 
na mistrovství ČR). Nejdříve nás rodiče odvezli do Prahy, kde jsme při-
stoupily do autobusu, který vypravila Česká mažoretková asociace. 
Cesta v noci byla poklidná a rychle nám utekla. Ve čtvrtek jsme přijely 
do naší cílové destinace okolo půl druhé odpolední. Autobusem jsme 
dorazily k hale, kde se nejdříve konaly prostorové zkoušky, protože  
s novým prostředím je nutné se před započetím závodů důkladně se-
známit. 

Místo konání na nás působilo skromným dojmem, přeci jen jsme 
na tak velké akci, jako je ME, čekaly větší prostor. Po zkouškách nás 
autobus zavezl na ubytování, které jsme měly zařízené v kempu asi 
20 minut jízdy od Zadaru. Kemp Zaton leží na pobřeží a je vybaven 
mobilními domy, ve kterých jsme byly ubytovány. Potěšila nás i pří-
tomnost vyhřívaných bazénů, do těch jsme se ale kvůli velice nabitému 
programu bohužel nedostaly, stejně jako do moře. Mobilní domy 
byly moderně zařízeny. V kempu jsme měly bohaté snídaně formou 

švédských stolů. Díky tak široké nabídce si každá z nás našla vyhovu-
jící pokrm pro příjemný start náročných dní. S plnými břichy jsme se 
přepravovaly autobusem do Zadaru, kde bylo hlavní dění ME. Připra-
vily jsme se na vystoupení a čekaly jsme až do večerních hodin, než 
na nás přijde řada. Mezi tím nás čekal oběd, na který se každá  
z nás těšila, ale byly jsme zklamané, porce byly malé a měly jsme hlad. 
Proto jsme musely hlad i žízeň zahánět nákupy v místní sámošce. 

Zde patří veliké poděkování všem našim rodičům, že nás vybavili 
dostatkem sladkostí i financí :-). I přes nedokonalosti v organizaci 
jsme to zvládly a v našem týmu panovala vždy dobrá nálada. Užily 
jsme si i hodně legrace a máme spoustu nových zážitků se spřátele-
nými týmy z naší české výpravy. K nezaplacení jsou zkušenosti na  
mezinárodním poli, které zúročíme v přípravách na další akce a vy-
stoupení, třeba již brzy v Hrádku. Domů jsme se vrátily v pondělí  
26. září za nádherného přivítání před hrádeckou radnicí. 

Děkujeme městu Hrádek nad Nisou, Kristýna, a. s., a všem našim 
podporovatelům za přízeň a těšíme se na viděnou! 

Kristýna Šmahelová (upraveno), 
foto: mažoretky Hrádek nad Nisou

Hrádecké mažoretky na Mistrovství Evropy

Ohlédnutí za ME v mažoretkovém sportu 
očima Kristýny Šmahelové

8 investice
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Dožínky ve Václavicích 
 

Wohlmannův statek ve Václavicích se stal opět místem, kde se slavily 
dožínky. Od prvopočátků akcí na tomto místě se vždy jedná o něco 
víc než venkovskou zábavu. Dožínky tady mají každý rok i duchovní 
rozměr, nějaké téma a bohatý program, který nezapomíná ani na děti. 

Letos se podstatná část doprovodných akcí točila kolem oveček  
a vlny. Viděli jsme práci pastýřky, která se svojí fenkou umně vodila 
stádo beránků z místa na místo. Pod trámovím stodol se točily kolo-
vraty a k vidění i koupi byly též produkty z vlny. Romantiku starých 
časů připomínal mnoha artefakty také stánek hrádeckých zahrádkářů. 

Povídání o fujarách i jejich tóny vtáhly návštěvníky ještě dál do 
světa salaší a horských luk. Děti i dospělí si znovu mohli vyzkoušet, 
naučit či osvojit mnohé venkovské dovednosti. Zkrátka nepřišly ani 
mlsné jazýčky, ani ti, co si chtěli k užitku či na památku odnést něco 
domů. Prodávaly se tu koláčky, med, sýry, hračky, textilní výrobky  
i dobré jídlo a pití. 

Dětem se vedle rukodělných dílniček asi nejvíc líbily dvě pohádky, 
dospělé zase zaujalo vyprávění o Ugandě a zakládání kávové plantáže. 
Za soumraku pak otěže programu převzala skupina Katarze, která 
hrála pro radost, k poslechu i tanci. 

Jediné, co pořadatelům nepřálo, bylo počasí. Z těžkých mraků  
padal po většinu času déšť a sluníčko se tak ukázalo opravdu jen výji-
mečně, na pár okamžiků. Lidí dorazilo méně než obvykle, ale ne zas 
tak málo, aby pořadatelé museli být smutní. V sychravém povětří se 
jednalo o slušnou návštěvu, která dává tušit, že akce na Wohlman-
nově statku mají své kouzlo, místo je osobité a pořadatelé pečlivě  
připravují zajímavý program. 

Roman Sedláček

Hrádecké dožínky 
 

Pro zemědělce a zahrádkáře byl letošní rok úspěšný – alespoň pokud 
jde o úrodu. I když bylo jaro chladné a příroda letos startovala poma-
leji, v létě vše dohnala a sklizeň letos na polích skončila o pár týdnů 
dříve než v předchozích letech. Poděkování za úrodu proběhlo při 
Hrádeckých dožínkách na Hasičské louce v sobotu 10. září. 

 
Hlavním partnerem dožínek byl opět největší zemědělský podnik 

hospodařící na Hrádecku, Agro Chomutice. Svůj stánek plný ovoce, 
zeleniny a květin už od rána chystali hrádečtí zahrádkáři. Prezentovali 
se i hrádečtí chovatelé a Ekologická kozí farma Na pašerácké cestě.  

Mezi stánky bývá pravidelně se svojí expozicí Minimuzeum másla 
z Bílého Kostela s ukázkou ruční výroby másla. Letos se k těm nejzají-
mavějším přidaly ještě regionální Medová královna z Rynoltic, Statek 
pod Výhledy, vlněné výrobky paní Froňkové nebo hrádecký včelař Du-
šan Pikora. 

Hlavně pro děti byly určeny dílničky, tentokrát inspirované životem 
na kvetoucích loukách. Přichystala je Společnost pro kulturní krajinu 
v rámci projektu Kooperační síť „Kvetoucí louky“ realizovaného  
v rámci programu INTERREG V-A Česká republika – Polsko. 

Program na podiu završila po dechové hudbě Celestýnka a folkové 
kapele Skoro legenda českého bluegrassu Robert Křesťan se svou 
první skupinou Trapeři, slavící letos padesát let od svého založení. 

-vš-

Mimořádnou společenskou událost zažila na přelomu září a října  
Žitava. Saské Dožínky se každý rok konají na jiném místě a letos přišla 
řada na naše severní sousedy. Třídenní program zahrnoval pódiová  
i pouliční vystoupení, trh s farmářskými produkty, ukázky řemesel  
i velký průvod s dobovými kroji nebo koňskými povozy. 

Centrem dění byl velikánský vyhřívaný stan na náměstí před rad-
nicí. Počasí mnohdy moc nepřálo, ale tady se návštěvníci mohli v su-
chu věnovat programu, ohřát se a nabrat síly na další putování za 
atrakcemi. Například výstavu traktorů, lunapark nebo návštěvu kos-
tela na opačném konci náměstí. Uvnitř je čekala výstava dožínkových 
věnců a korun, ze kterých se hlasováním vybírala nejkrásnější díla. 

Pozvánku na dožínky přijalo i velké množství hostů, mimo jiné  
z partnerských měst. Hrádek nad Nisou zastupoval náš starosta.  
Z pódia se často na plný stan usmíval i nedávno znovu zvolený pri-

mátor města, pan Thomas Zenker. Dožínky vyvrcholily v neděli vystou -
pením legendární skupiny Karat. 

Déšť a chlad bohužel ovlivnily dění mimo centrální stan ve staro-
bylých uličkách města. Lidé se tu také bavili, ale ve chvílích, kdy znovu  
a znovu začínaly kapky bubnovat na dláždění, jich bylo o poznání 
méně než při jiných akcích. Vyrazit na některou z nich rozhodně stojí 
za to. Proto se snažíme na hrádeckém webu a facebooku především 
ve spolupráci s Dášou Hrehovou z informačního centra Přírodního 
parku Lužické hory a saským novinářem Rolfem Hillem na tyto akce 
včas upozornit.  

Do města v našem těsném sousedství se ale můžete vydat i jen tak. 
Žitava je krásná a romantickou procházku si tu můžete užít za každého 
počasí. 

Roman Sedláček

Deštivé Saské dožínky
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Letošní uměleckou sezónu v Müllerově hrobce završil ve čtvrtek 8. září 
běloruský hráč na knoflíkový akordeon Aliaksandr Yasinski, který je ne-
jen virtuózním muzikantem na svůj nástroj, ale také laureátem mnoha 
mezinárodních soutěží. Jeho hra byla nesmírně dynamická a výjimeč -
ná akustika a genius loci Müllerovy hrobky ji jen podpořily. Protože  
v hrobce zatím není elektřina, hrál pouze „nasucho“ ve světle svíček 
a dvou reflektorů na baterie, které zároveň působivě nasvěcovaly plo-
chy stěn a kopule. Celkový zážitek posluchačův tak byl velice inten-
zivní a díky blízkosti umělce i intimní. Yasinsky představil své hudebně 
pestré kompozice i skladby jiných autorů, klasiků jako je Astor Piaz-
zolla, Chick Corea či Edith Piaf. Žánrově je provedl od tanga, chan-
sonu, lidové hudby, jazzu až po soudobou vážnou hudbu. V České  
republice žije už přes 10 let, a tak pro něj nebyl problém doprovázet 
své skladby v pauzách srdečně mluveným slovem v plynulé češtině. 

Příští rok tomu bude přesně 100 let, co byla Müllerova hrobka  
postavena, a tak v Bráně Trojzemí již přemýšlí, jakým způsobem se to-
hoto výročí zhostit a jestli nevymyslet pro tento unikátní prostor krom 
hudby a divadla i něco jiného. Nechme se tedy překvapit. 

Jana Vébrová, foto: Jiří Princ

Nelehký úkol zakončit jak se patří léto na Kristýně na sebe dobrovolně 
vzal mladý hrádecký DJ Matěj Tvaroh. Spolu s přáteli Jakubem Brůž-
kem, Lukášem Šindelářem a Janem Macháčkem míchali první zářiový 
víkend hudbu na festivalové louce od sobotního večera až do půlnoci. 
Nejprve každý sám v osobitých setech, poslední hodinu se pak na  
pódiu navzájem doplňovali. Návštěva vypadala zpočátku trochu 
vlažně, ale s přibývajícím soumrakem dorazila slušná kopa návštěv-
níků, počítáno ve stovkách. Podle toho, jak se nikomu v noci nechtělo 
domů, určitě nepřišli zkrátka. Akce se zkrátka vyvedla a Matěj se spolu 
s rodinou a přáteli ukázal nejen jako dobrý DJ, ale v neposlední řadě 
jako schopný organizátor. A protože podobné akce přesně pro věko-
vou kategorii tanečníků pod pódiem ve městě chybí, štěbetají si 
vrabci na střechách, že Matěj už má od Města Hrádek nad Nisou na-
bídku uspořádat další akci s podporou města ještě do konce tohoto 
roku. Bravo! 

-rs-

V loňském roce se do Hrádku nad Nisou po 10 letech vrátil hudební 
festival Lipa Musica a měl by tu už najít stálé místo. Letos hostil kostel 
sv. Bartoloměje český chlapecký sbor Boni Pueri z Hradce Králové, 
který je pro šíři svého repertoáru i obdivuhodnou profesionalitu  
světovým unikátem a patří k nejvýznamnějším evropským hudebním 
tělesům. Boni Pueri byli před 21 lety vůbec prvním interpretem vystu-
pujícím na festivalu Lípa Musica. Z dvousethlavého sboru, ve kterém 
zpívají chlapci ve věku 4–19 let, přijelo do Hrádku 40 členů. Pod  
vedením dirigenta Marka Štilce cestoval sbor časem mezi barokem  
a romantismem. Po skladbách Giulia Cacciniho, Antonína Rejchy,  

Antonína Dvořáka a Händelova Hallelujah předvedl sbor Requiem 
Leopolda Hofmanna, někdejšího regenschoriho vídeňského svato -
štěpánského dómu, díla, které vzniklo ve stejné době jako ikonické  
Requiem Mozartovo. Leopold Hoffmann patřil k nejvýznamnějším 
skladatelům chrámové hudby ve Vídni 2. poloviny 18. století. Jeho 
asistentem byl sám W. A. Mozart. Dílo sbor nastudoval v novodobé 
premiéře a posluchači odcházeli z kostela s mimořádným zážitkem. 

V Hrádku se můžeme těšit na další hudební zážitek s festivalem 
Lípa Musica naplánovaný na 15. září příštího roku. 

-vš-

Aliksandr Yasinski završil kulturní sezónu  
v Müllerově hrobce 

Zakončení léta na Kristýně

Boni Pueri svými hlasy rozzářili kostel  
sv. Bartoloměje

ze společnosti10
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Druhý ročník Běhu cihelnou

Alisy XC Cihelna

V sobotu 24. září se za teplého slunečného počasí konal již 2. ročník 
Běhu cihelnou, závodu, který vznikl vloni a měl za cíl sportující veřej-
nosti přiblížit nedávno rekultivovaný prostor bývalé cihelny. Vzhledem 
k tomu, že síť cest není kapacitní pro hromadný start desítek běžců, 
byl zvolen atraktivní, a ne příliš obvyklý start intervalový. Délka tratí 
pro děti 2 km a pro dospělé 4 km sice na první pohled není žádnou 
velkou vzdáleností, ale intervalový start dělá i tyto krátké tratě velmi 
náročnými. Jedinou taktikou je tedy běžet naplno od začátku až do 
konce. Až do závěrečného ceremoniálu závodníci neví, na jaké pozici 
doběhli, a tak je vyhlašování velmi napínavé. 

Z celkového počtu 54 závodníků se akce zúčastnilo 44 dětí. Na všech -
ny čekala v cíli originální medaile z produkce DDM Drak a sladká  
odměna, na umístěné pak medaile kovová. 

Závod si užili jak organizátoři společně s moderátorem, tak jistě  
i závodníci a diváci. Termín 3. ročníku je plánován na 23. září 2023. 

Stanislav Dvořan

Tradice na sv. Václava jsou různé, ale my v Hrádku jsme celkem orto-
doxní a pravidelně pořádáme Časovku do sedla pod Popovkou. Tra-
dice je tradice a ta se nepřizpůsobuje ničemu, ani počasí. To si s námi 
letos ale opravdu pohrálo, zimu a déšť, se kterými se museli závodníci 
poprat na tomto závodě, nepamatujeme. O to víc si ceníme všech  
32 závodníků, kteří dorazili. Mezi nimi byli i tři hrádečtí běžci, kteří, 
při neúčasti rekordmana Arnošta Hauferta, měli příležitost urvat pro 
sebe vítězství a překonat Arnoštův rekord 25.04. I přesto, že se jedná 
o kvalitní běžce, nepodařilo se jim to, vyhrál Stanislav Dvořan v čase 
27.17 a porazil tak Jakuba Podzimka, který na zdolání trati potřeboval 
28:08. Jedinou běžkyní byla Barbora Strnadová, která se do cíle do-
stala za 31.55 a v celkovém pořadí zdolala i jednu cyklistku! V cyklis-
tických kategoriích startovalo 29 účastníků a účastnic a doslova nás 

zachránila hlavně tradiční varnsdorfská letka, hrádečtí by se dali spo-
čítat na prstech jedné ruky a ještě by zbylo. Nejrychlejším mužem se 
stal Zbyněk Růžička, který vyhrál v čase 15.50 a traťový rekord Jana 
Matouška 14.17 opět nebyl překonán. Vítězkou ženské kategorie se 
stala Jitka Raková, která nadělila více než třičtvrtě minuty pravidelné 
vítězce Ivaně Loubkové. Zajímavý souboj se odehrál také v žákovské 
kategorii, kde se mezi domácí borce Adama Vašíčka a Kubu Manharta 
vklínil jejich pravidelný soupeř teprve dvanáctiletý Martin Šlambor  
z Jablonného v Podještědí. I přes nepřízeň počasí, kterou se nám  
z velké části podařilo překonat díky útulnému zázemí Baru Panorama, 
byla nálada dobrá a opět se sešla skvělá parta lidí, i když čajů se asi 
po závodě vypilo víc než piv... 

Pavel Hobrlant / KSM Hrádek

V minulém roce proběhl v lesoparku Cihelna první ročník cross 
country závodu horských kol, tehdy zaměřený hlavně na dětské kate-
gorie. Závod byl od počátku své historie zařazen do seriálu Severo-
český MTB pohár, což mu dávalo jistotu startujících, a to se i potvrdilo 
účastí cca 60 závodníků. Kategorie dospělých byly pouze okrajovou 
záležitostí v podobě vloženého závodu, ale už tehdy organizátorům 
z domácího týmu KSM Hrádek vrtalo hlavou otevření tratí v Cihelně 

i těmto závodníkům. Díky vybudování Singltreku Cihelna, jehož vý-
stavbu financovalo město Hrádek nad Nisou, se výrazně prodloužil 
původní závodní okruh a nic tak nebránilo jeho otestování dospělými 
závodníky. 

Druhý ročník byl naplánován na neděli 25. září a výrazně jej pod-
pořilo město Hrádek nad Nisou a firma Alisy, výrobce sportovního ob-
lečení. Štěstí v podobě pěkného počasí pak přálo jak organizátorům, 
tak hlavně závodníkům, kterých se sešlo více než devět desítek, z če-
hož dvě třetiny opět tvořily dětské kategorie. Absolutním vítězem 
mezi dospělými se stal německý závodník Patrick Scholze, který až  
v závěrečném spurtu porazil Tomáše Podrazila. Trojici absolutně 
nejlep ších doplnil Jan Novota. Z domácích závodníků se skvělými  
výsledky předvedli Adam Vašíček a Jakub Manhart v žákovských kate-
goriích, Barbora Strnadová mezi ženami a v mužích Pavel Jindra, Ivo 
Machek, Jiří Hyan, Jaroslav Vyhlas, Lukáš Bruder a Pavel Mrázek, který, 
jako jediný, závod nedokončil. Prodloužený okruh doplněný o hravé 
singltrekové pasáže, ale i náročné technické úseky, získal kladnou ode-
zvu jak od dětí, tak od dospělých, což pozitivně motivovalo organizá-
tory k úvahám o třetím ročníku. 

Kompletní informace o závodu jsou k nalezení na webových strán-
kách závodu: https://xc-cihelna.cz a facebookovém profilu týmu KSM 
Hrádek.                 Pavel Hobrlant

Deštivá Časovka do sedla pod Popovkou
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Tip na výlet 
 

Říjen je nejkrásnějším podzimním měsícem. Listí se barví do červena, 
nízké sluneční paprsky jimi prosvítají, a podzimní atmosféru umocňují 
dlouhé stíny. Rána jsou chladná, přes den si ale ještě můžeme užívat 
příjemných teplot. Zkrátka ideální čas na výlet do přírody. Tentokrát 
vás pozvu do Českého ráje, na místo, které je krásné, tajemné a pozo-
ruhodné.  

 
Hrad Valečov 
Hrad Valečov najdeme asi 4 kilometry od Mnichova Hradiště. Z pů-
vodního středověkého hradu se dochovala jenom zřícenina, která je 
chráněna jako kulturní památka České republiky. Původní dřevěný 
hrad postavili Valečovští z Valečova po roce 1300. Hrad byl i částečně 
vytesán do okolních pískovcových skal. V současnosti z původní stavby 
moc nezbylo, ale vypravit se sem rozhodně stojí za to. Procházka na-
bídne nádhernou okolní přírodu a skvostný výhled. V těsné blízkosti 
zříceniny hradu se navíc nachází skalní vesnička, která je v mnoha 
ohledech ještě atraktivnější než hrad samotný. Jedná se o komplex  
28 bytů vytesaných přímo do pískovcových skal, které se nacházejí  
v přilehlém lese. Sloužily jako obydlí hradní čeledi a možná také jako 
opevněné tábořiště a zimoviště v husitských dobách. Po opuštění 
hradu na počátku 18. století se světničky staly obydlím místní chudiny, 
tzv. skaláků. Podlahy světniček byly dřevěné, okénka zasklená, zasa-
zená do skály. Dveře byly přizpůsobeny skalám. Většina místností 
měla kamna s komínem vyvedeným nad skály. Některé výklenky ska-
láci používali jako chlévy pro domácí zvířata. Ke konci 19. století zde 
žilo 7 několikačlenných rodin, přibližně asi 30 osob. Roku 1892 došlo 
k jejich násilnému vystěhování a tito obyvatelé byli přesídleni do okol-
ních obcí.  

Hradu Valečov tvoří jednu z dominant Českého ráje a je považován 
za jeden z našich nejkrásnějších skalních hradů. Líbí se tady i filma-
řům, kteří už tu několikrát natáčeli pohádky, a také sem kdysi jezdíval 
K. H. Mácha, který si hrad rovněž oblíbil. Valečov je otevřený i v zimě, 
i když mimo sezónu jen o víkendech. V zimním období se nekonají 
prohlídky s průvodcem, dostanete ale text s historií hradu a hrad  
i skalní městečko můžete prozkoumávat dle libosti. Okolím vedou pěší 
a cyklistické značené trasy a pokud by vám byl Valečov málo, tak asi 
4 kilometry odsud najdete další zajímavost Drábské světničky. O těch 
ale zase někdy jindy.  

Věra Baumgartnerová

12

Vítání občánků 
 

Dne 16. září byli v obřadní síni uvítáni noví hrádečtí občánci: 
Antonín Jareš, Jakub Hynek, Dominik Ďuďa, Václav Černý, Emma 

Hošková, Matyáš Miler, Laura Viktorie Pohlodková, Dorota Růžičková, 
Lukáš Tylka,Vilém Bednář, Matyáš Novotný, Martin Tvrzník, Samuel Kra-
tochvíl, Vivien Pol, Nela Vagenknechtová, Amálie Levínská, Scarlett Marie 
Machková    Monika Korbelářová, matrikářka, foto: Lumír Zrnovský

12 ze společnosti
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Prodávala bundu, přišla 
skoro o 200 tisíc Kč 

Ačkoliv policisté opakovaně informují veřejnost o podvodných prakti-
kách pachatelů a apelují na čtenáře, aby byli opatrní a dodržovali do-
poručené rady, přesto v Libereckém kraji evidujeme stále narůstající 
počty podvodných jednání prostřednictvím prodeje zboží na  
internetových portálech. 

Jednou z obětí se stala i žena, která se na portálu Bazoš snažila pro-
dat bundu. Vzápětí se jí přes mobilní komunikační aplikaci ozval muž, 
který o nabízené zboží projevil zájem. Žena tedy „zájemci“ zaslala své 
číslo účtu, na které požadovala přijetí platby předem za prodávané 
zboží. Namísto toho, aby však platbu přijala, byla kupujícím vyzvána, 
aby mu sdělila údaje ke své platební kartě, pod záminkou, že dojde  
k rychlejšímu transferu peněz. Žena tak učinila a následně potvrdila 
dvě platby, které byly realizovány z jejího účtu. Během několika málo 
chvil tímto jednáním přišla o bezmála 200 tisíc korun, o které se obo-
hatil podvodník. Terčem podvodníků se stala další oběť a pachatelé 
se tak obohatili o bezmála 200 tisíc korun.   

Opětovně připomínáme několik zásadních rad pro bezpečné cho-
vání na internetu, a to nejen při prodeji zboží: 

Při prodeji preferujte osobní předání, případně dobírku nebo ban-
kovní převod. Nenechte se dotlačit do způsobů placení, které neznáte. 
Případně se předem informujte o neobvyklých praktikách. 

Neposkytujte žádné údaje ze zadní strany platební karty, stačí 
uvést pouze číslo vašeho účtu a částku, kterou má kupující poslat. 

Přijde-li vám nějaký odkaz s výzvou k platbě nebo zadání citlivých 
údajů, buďte obezřetní. Přestože se tváří jako oficiální stránky, obvykle 
se jedná o stránky falešné. 

O případném podvodu informujte policii bez zbytečných odkladů.
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Zvon věnovaný bývalým starostou byl  
zrestaurován
Téměř sto let starý zvon, který je umístěn ve věžičce nad vstupní bra-
nou hrádeckého hřbitova na Liberecké ulici, je díky iniciativě a práci 
odvedené Rolfem Bartoschem a Petrem Bendou opět jako nový. Oba 
pánové využili opravy střechy nad branou, a tedy snadnějšího pří-
stupu z lešení, a na začátku září zvon demontovali. Po necelém měsíci 
je zvon zpátky na svém místě.  

„Věděli jsme, že zavěšení zvonu už je ve velmi špatném stavu. Využili 
jsme příležitosti a restaurovali nejen zvon, ale i jařmo. Bylo potřeba 
vyrobit i nové zavěšovací kozy. Zvon navíc v minulosti někdo natřel na 
zeleno, stejnou barvou, jakou byla natřená střecha. Barva z něj vůbec 
nešla dolů. Nakonec jsme si museli pomoci pískováním, pak nastou-
pila znovu ruční práce s kartáčem, zakončená patinováním a vosko-
váním,“ říká za dvojici dobrodinců Rolf Bartosch. 

V neděli 2. října proběhlo v kostele sv. Bartoloměje žehnání restau-
rovaného zvonu, kterého se ujal biskup litoměřický Jan Baxant. Zpátky 
do zvoničky na hřbitově jej 5. října po poledni pomohl Rolfu Barto-
schovi a Petru Bendovi usadit se svým jeřábem další Hrádečák Jiří  
Hojsák. Poděkování za pomoc při restaurování zvonu patří ještě Emilu 
Robovi a Josefu Charvátovi. 

Hřbitov na Liberecké ulici začalo město budovat v roce 1896 poté, 
co kapacita stávajícího za železniční tratí přestala stačit. Pohřbívat se 
na něm začalo v roce 1898. O rok později byl ve zvonici kaple zavěšen 
zvon, který pořídilo město Hrádek nad Nisou na popud tehdejšího 
starosty Antona Tscharka. Zvon byl v roce 1916 zrekvírován pro válečné 
účely. Nový pořídil v roce 1925 opět starosta Anton Tscharek, tento-
krát už na své náklady. Krátce poté, na svatodušní neděli 31. května 
1925, Anton Tscharek nečekaně umírá. Zvon se prý rozezněl poprvé 
na jeho pohřbu.  

Na zvonu je po jeho restaurování dobře čitelný text, který není  
odlitý, ale vyrytý. Pořízen byl pravděpodobně ve dnech mezi úmrtím 
a pohřbem Antona Tscharka:  

ZUM GEDENKEN UNSERES VATERS 
ANTON TSCHAREK 
BÜRGERMEISTER von GROTTAU 
GEB. 10. NOVEMBER 1858 – GEST. 31. MAI 1925 
 

A kdo byl Anton Tscharek? Ve funkci starosty města působil opravdu 
dlouho. Od svých 40 let, tedy od roku 1898 do roku 1919. Zvolen byl 
potom ještě jednou v roce 1923. Za jeho starostování byly v letech 
1904–1905 dokončeny první části veřejného vodovodu, kanalizace  
a elektrifikace. Město v té době pořídilo také dvě důležité nemovitosti: 
č. p. 73, tedy dnešní radnici a č. p. 84 (Česká spořitelna). Znám byl 
ale především jako tiskař. Řada pohlednic a propagačních materiálů 
města nese na rubu nebo v tiráži jeho jméno. Tisklo se v domě č. p. 131 
ve Francouzské ulici, kde je dnes jídelna, dříve Autotrend. 

Anton Tscharek je jedním ze čtyř obyvatel města, kterým byl před 
druhou světovou válkou udělen titul Čestný občan. Jeho hrob na-
jdeme na hřbitově na Liberecké ulici, zhruba uprostřed levé hřbitovní 
zdi.         Vít Štrupl
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